
    گزیده

 همستركامبت فراگير ش�ده است، مسئولان 
دولت�ي و قضایي هم بارها نس�بت ب�ه عواقب 
آن هش�دار داده اند، فارغ از اینكه سرنوش�ت 
این بازي ب�ه ارزدیجيتال ختم خواهد ش�د یا 
نه، همه كس�اني كه دچار همس�تر ش�ده اند، 
اميدوارن�د بتوانن�د روزي س�كه هاي ب�ازي 
خود را از طریق صرافي ها به پ�ول نقد و ریالي 
تبدیل یا مع�ادل آن خرید كنن�د. در غير این 
 صورت همستر، خالي از ارزش است. این روند 
پرمخاطره در كشور ما قانونگذاري نشده است، 
به بي�ان دیگر، نظ�ام حقوقي ای�ران در رابطه 
ب�ا ارزدیجيتال، از لحظه تش�كيل تا تبدیل به 
پول نقد در صرافي ها، م�اده و مقرره اي ندارد. 
پيرامون این موضوع با خدایار س�عيدوزیري، 
كارش�ناس حقوق فناوري گفت و گو كرده ایم. 

 آی�ا قانونگذاري كاف�ي در حوزه ارز 
دیجيتال انجام شده است؟ 

براي قانونگذاري در حوزه ارز هاي ديجيتال هيچ 
كاري نكرده ايم، يعني ما قانونگذاري در اين حوزه 
اساساً نداشته و نداريم و فقط يك بخشنامه بانك 
مركزي متعلق به س��ال1397 را داري��م، البته 
در حوزه اس��تخراج رمزارزها و مانند اينها دولت 
مصوباتي داشته است ولي در حوزه بقيه مسائل 
مربوط به رمزارزها و حتي م��وارد داخلي مانند 
پرونده كينگ ماني و مانن��د آن كه پيش آمد، ما 
قانوني كه مص��وب مجلس و لازم الاجرا باش��د، 

عملاً نداريم. 
 پس اینهایي كه مصوب دولت است 

چطور؟
منظورم اين اس��ت كه قانون مص��وب مجلس در 
اين فضا نيس��ت. بيش��تر مصوبات دولت هم در 
اين حوزه اس��ت كه ماينرها )استخراج كنندگان 
ارز ديجيت��ال( بايد چگونه باش��د و وقتي ش��ما 
مي خواهيد ب��راي بيت كوين و مانن��د آنها ماين 
كنيد، وزارت اقتصاد بايد مجوز دهد ولي در مورد 
رمزارزهايي مانند بيت كوي��ن و اتريم اصلًا بحث 
ماين كردن )استخراج كردن( به آن معنا در مورد 
آنها وجود ندارد. همينطور بحث خريدوفروش و 
تأسيس صرافي موضوعاتي هس��تند كه در مورد 
آنها قانونگذاري نشده است، مثلًا اين صرافي هاي 
ارزديجيتالي كه اكنون وجود دارند، از جايي مجوز 
رسمي ندارند، البته ممكن است هماهنگي هايي 

باشد ولي مجوز رسمي به آن معنا ندارند. 
 مگر اینها صرافي نيس�تند؟ صرافي 

مگر ذیل بانك مركزي نيست؟
صرافي  ارزديجيتال هستند و ارزديجيتال را اصلًا 
بانك مركزي ما به رس��ميت نمي شناسد كه حالا 

بخواهد به صرافي آن مجوز بدهد. 
بانك مركزي براي استخراج آن مجوز 

نداده است؟
دولت براي استخراج بيت كوين مجوز داده است 
كه وزارت اقتصاد ب��ا وزارت صمت ح��ق دارد به 
ش��ركت هايي كه قصد ايج��اد مزارع اس��تخراج 

بيت كوين دارند، مجوز دهد. 

فقط براي استخراج بيت كوین مجوز 
مي دهند؟

كلًا ارزديجيتال، ولي بيت كوين اس��ت كه عملًا 
در ايران استخراج مي شود و استخراج شدن بقيه 

بي معني است. 
 الان كاري كه در مورد همستركامبت 
در حال انجام اس�ت، مگ�ر یك نوع 

استخراج نيست؟
بله، منتها اين نوعی استخراج شخصي است و در 
آنجا اس��تخراج كردن از نظر مصرف برق و انرژي 
مدنظر بوده است و عملاً در مورد قوانيني كه هست، 

موضوعيت ندارد. 
 یك مصوبه دیگر دی�دم كه در مورد 
س�قف برداش�ت از صرافي ه�اي 

ارزدیجيتال بود. 
آن هم در ادامه بحث قانون مبارزه با پولشويي 
و بحث احراز هويت و س��قف برداش��ت است 
كه ما در سيس��تم بانكي مان داري��م كه براي 
انتقال 200ميليون به بالاتر بايد مستند داشته 
باشيم كه برای خريدوفروش در صرافي هم اين 
محدوديت اعمال مي ش��ود، ولي خود صرافي 
اساساً مجوزي ندارد و در س��امانه كسب  وكار 
كه ش��ما مي رويد مج��وز مي گيري��د، نهادي 
نيس��ت كه پروانه كس��ب وكار و مجوز صرافي 
ارزديجيتال بدهد و اساس��اً جايي براي چنين 

مجوزي وجود ندارد. 
پس این صرافي هاي ارز دیجيتالي كه 

الان هستند از كجا مجوز گرفته اند؟
مجوز ندارند، در واقع بدون مجوز فعاليت مي كنند؛ 
در اين رابطه قانون ساكت اس��ت، يعنی از حيث 
قانونی نه ممنوع اس��ت و نه جايي مجوز مي دهد. 
در آيين نامه س��ال1397 مي گويد، صرافي هايي 
)منظور صرافي هاي فيزيكي است( كه مي خواهند 
در حوزه ارز ديجيتال فعالي��ت كنند، بايد بيايند 
مجوزي را كه م��ا داريم طراحي مي كنيم، بگيرند 
كه نه آن مجوز را هنوز بانك مركزي طراحي كرده 
و نه موض��وع اين آيين نامه هم��ه صرافي هاي ارز 
ديجيتال مي توانند باشند. مصداق آن اين قانون 
شده است؛ صرافي هايي كه مي خواهند در حوزه 
ارز ديجيتال هم كار كنند، اگر مني كه قبلاً صرافي 
نداشتم، فقط آمده ام يك سايتي زده ام و مي خواهم 
كار ارز ديجيت��ال انجام دهم، اص��لًا موضوع اين 

آيين نامه نيستم. 
یعني م�ن به صرف اینك�ه بروم یك 
س�ایت بزنم بقيه را احراز صلاحيت 
كنم، مي توانم صراف�ي ارز دیجيتال 

داشته باشم؟
بله حالا اينك��ه در بحث عملي ماجرا نياز اس��ت 
هماهنگي هايي را داشته باشم كه فيلتر نشوم يك 

بحث فراتر است. 
خب همين هماهنگي ها با چه كسي 

باید انجام شود؟
مثلاً شكايتي از من شده، پليس فتا مي گويد اينجا 
تخلفات مالي در حال انجام است يا مثلاً مي خواهم 
درگاه بگي��رم، ول��ي صرافي ه��اي ارزديجيت��ال 

درگاه اختصاص��ي ندارند و از درگاه هاي واس��ط 
اس��تفاده مي كنند، به دليل اينكه ش��ركت هاي 
ذيل آيين نامه هاي مربوط به اينكه بتوانند درگاه 
بگيرند، نيستند كه مستقلاً بتوانند درگاه بگيرند، در 
نتيجه از درگاه هايي كه واسطه اي براي فروشگاه ها 

مي گيرند، استفاده مي كنند. 
 اصلًا ما نياز ب�ه قانونگذاري در حوزه 
ارزدیجيتال داریم؟ بقيه دنيا در این 

خصوص چه كرده اند؟
تقريباً در 70درصد موارد سكوت قانوني را داريم، 
در يكسري از كشورهاي معدودي كه اقتصادهاي 
بسته اي دارند، ممنوع ش��ده، مانند كره شمالي و 
در بقيه موارد هم قانونگذاري هاي��ي كرده اند كه 
بيشتر در حوزه مالياتي آن است، يعني آنهايي كه 
قانونگذاري كرده اند كه در بحث اينكه صرافي ها 
چگونه باش��د و خريدوفروش به چه شكلي انجام 
ش��ود، كاري ندارند، بلكه سؤال شان اين است كه 
اگر من صراف��ي  دارم، كار ارزديجيتال مي كنم و 
از كارب��ران كارمزد مي گيرم، مالي��ات آن چگونه 

مي شود. 
الان طرحي ك�ه در مجل�س مطرح 

است، در همين حوزه است؟
بله طرحي در مجلس مطرح است كه البته تبديل 
به قانون نش��ده و در مرحل��ه قانونگذاري متوقف 

شده است. 
این طرح چه مي گوید؟

در اين طرح بحث نظارتي خيلي پررنگ نيس��ت 
و بيش��تر به دنبال ماليات بر دارايي هاست، يعني 
من اگر در حسابم يك ميليارد تومان داشته باشم، 
بيت كويني راكه از صرافي داخلي خريدم، قابل رصد 
است، بايد برايش ماليات بدهم، حالا آن چيزهايي 
كه قابل رصد نيست كه هيچ ، مثلًا اگر من پولم را 
دلار كرده و دلارم را در خارج از كش��ور بيت كوين 
خريده باش��م كه كلًا قابل رصد نيس��ت، ولي آن 
چيزي كه از صرافي داخل��ي خريدم، يعني ريالم 
در حساب بانكي بوده و در صرافي آنلاين داخلي 
بيت كوين خريدم و به كيف پول ديجيتالم منتقل 
كردم، دارايي مشخصي است كه معلوم مي شود من 

چقدر دارايي دارم. 
اگر طرف ادع�ا كند بگوی�د من این 
رمز ارزه�ا را منتقل ك�ردم و كلًا در 

خریدوفروش از دست دادم  چه؟
مانند اين است كه طرف بگويد من طلا خريدم و آن 

را هم دزد برده باشد كه اين بحث ديگري است. 
پس شاید ماليات آن هم خيلي قابل 

ستاندن نباشد؟
حالا حداقل در بخ��ش خرده ها كه خريدوفروش 
روزانه، ماهانه يا هفتگي مي كنن��د كه اصلًا تريد 
گرفته مي ش��ود و مانند بازار بورس خريدوفروش 
انجام مي ش��ود، امكان ماليات گرفتن از آن وجود 
دارد و البته در كشورهاي مختلف در گرفتن اين 
ماليات هم جدي هس��تند، مثلًا در آلمان ش��ما 
در زمان ورود بايد اعلام كنيد، مي��زان دارايي ارز 
ديجيتالي كه داريد، چقدر اس��ت و اگر اين كار را 
نكنيد، نمي آيند موبايل شما را بگردند ببينند داريد 

يا نه، ولي اگر مشخص ش��ود كه داشتيد و اعلام 
نكرديد، تخلف مالياتي است. 

بالاخره در هر ص�ورت الان جوي در 
كشور ایجاد شده اس�ت كه عده اي 
همستركامبت بازي مي كنند، به اميد 
اینكه ارزدیجيتال به دس�ت آورند، 
آیا امكان كلاهبرداري داخلي از این 
كاري كه تعداد زیادي انجام مي دهند، 

وجود دارد؟
پروژه هاي ديگر مش��ابه وجود دارد كه حالا اين 
يكي خيلي فراگير شده است، ولي كلاهبرداري 
داخلي از جنبه هاي ديگر همستر امكان دارد اتفاق 
بيفتد. مثلاً من در يك كلاهبرداري مرسومي كه 
وجود دارد، مي آيم در لينك دعوتي كه افراد براي 
يكديگر مي فرستند، دستكاري مي كنم و به جاي 
لينك واقعي، لينك هك براي مردم مي فرستم و 
از فضاي ايجادشده سوءاستفاده مي كنم كه البته 
در مورد هر چيزي چنين سوءاستفاده اي ممكن 
است، از جمله  آنها لينك هك به نام ابلاغيه »ثنا« 
است كه براي برخي از افراد فرستاده مي شود و 
عده اي هم فريب مي خورند و روي لينك كليك 
و امكان هك را فراهم مي كنند. از موارد ديگر اين 
اس��ت كه باتوجه به اينكه امكان فروش همستر 
نيس��ت، عده اي مي گويند بيا همس��ترت را به 
من بفروش و مي گويم يكس��ري رمز به من بده 
تا اينگونه همس��ترت را بخرم و در واقع گوشي 
يا حس��اب بانكي افراد را ه��ك مي كنند، يعني 
سوءاس��تفاده ها از ناآگاهي عمومي ممكن است 

انجام شود. 
در شرایطي كه خود بيت كوین و تتر 
در داخل قابل خرید وفروش اس�ت، 
الان اگر كس�ي در كلاهب�رداري ارز 
همستر خود را از دست بدهد و كسي 
دیگر به نحوي بتواند بيت كوین، تتر 
یا همستر را مالك ش�ود، مي تواند با 
قوانين داخلي شكایتي انجام دهد؟! 
اصلًا بان�ك مركزي ای�ن را به عنوان 

دارایي مي شناسد؟
بان��ك مركزي لازم نيس��ت بشناس��د. م��ا الان 
پرونده هاي مهريه اي داري��م كه طرف مهريه اش 
10 تا بيت كوين بود و دادگاه هم در اين خصوص 
حكم مي ده��د. مال از نظر حقوقي چيزي اس��ت 
كه عرفاً ارزش داش��ته باشد، بنابراين ماليت دارد. 
بانك مرك��زي ارز ديجيتال  را به عن��وان پول به 
رسميت نمي شناس��د و البته طلا را هم به عنوان 
پول به رسميت نمي شناسد، در حالي كه در برخي 
مبادلات مورد استفاده قرار مي گيرد، ولي با توافق 
طرفين مي توان به عنوان ماليت داشتن اين قبيل 

ارزها را به رسميت شناخت. 
اصلًا كلاهبرداري در حوزه رمز ارزها 

چقدر عموميت دارد؟
اصولاً فضا فضاي فني است و معمولاً عموم مردم 
وقتي كه جوي ايجاد مي شود، خيلي از آن استقبال 
مي كنند، ولي معمولاً خيلي تخصصي در اين حوزه 

ندارند و طبيعتاً ريسك كلاهبرداري بالا مي رود. 
در شرایط فعلي ما نياز به قانونگذاري 

در حوزه ارز دیجيتال داریم؟
واقعيت اين اس��ت كه نه، زيرا اگر قانوگذاري هم 
كنيم، چون مس��ئله قابل رصد نيست، تبديل به 
مسئله زيرزميني مي شود و باز هم غيرقانونی ادامه 

پيدا مي كند و عملاً سودي ندارد. 
ب�راي جلوگي�ري از كلاهب�رداري 

چطور؟
اگر شما كلاهبردار را شناس��ايي كنيد، با قوانين 
موجود مي توانيد برخورد كنيد، اگر هم نتوانيد كه 

خب قانون هم داشته باشد، فرقي ندارد. 
الان  ك�ه  اف�رادي  ای�ن  خ�ب 
همستركامبت بازي مي كنند، چگونه 
از مورد كلاهبرداري شدن جلوگيري 

كنند؟
بايد يكس��ري چيزهاي كلي را ي��اد بگيرند، مثلًا 
مراقبت كنند ولت را چطور در گوشي نصب كنم 
يا رم��ز ولتم را به كس��ي ندهم، مثلًا دي��ده ام دم 
موبايل فروشي ها زده نصب ولت ارز ديجيتال. وقتي 
گوش��ي را مي دهم به موبايل فروش كه براي من 
ولت نصب كن، خب او رمزش را هم ياد مي گيرد، 
البته چيزي مانند همستركامبت كه باب مي شود، 
قرار نيس��ت زندگي افراد را يك دفعه زيرورو كند 
و اين يكي از صدها هزار پروژه اي اس��ت كه آمده 

و رفته است. 

قانونگذاري در حوزه ارز ديجيتال بي فايده است
كارشناس حقوق فناوري در گفت وگو با »جوان«: 

سعيدوزیري: اگر در حوزه ارز دیجيتال قانونگذاري كنيم، چون مسئله قابل رصد نيست
 زیرزميني مي شود و ادامه می یابد

 وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه از افتخارات دولت سيزدهم اين بود كه 
۴0درصد دانش آموزان متوسطه دوم به هنرستان ها رفتند، گفت: 3/5ميليون 

مترمربع طي 33ماه به فضاي آموزشي كشور اضافه شده است. 
  رئيس سازمان حج و زيارت گفت: در روز انتخابات رياست جمهوري 
حدود ۶5هزار زائر ايراني در س��رزمين وحي حض��ور دارند كه در تلاش 
هستيم مجوز لازم را از كشور ميزبان براي انجام انتخابات دريافت كنيم. 

  رئيس هيئت امناي ستاد ديه كش��ور اظهار كرد: ابتداي خردادماه 
امس��ال س��تاد اجرايي فرمان امام خمين��ي)ره( در راس��تاي كاهش 
آس��يب هاي اجتماعي و حمايت از خانواده زنداني��ان جرائم غيرعمد 
مبلغ 53ميليارد تومان به ستاد ديه اهدا كرد كه با استفاده از اين مبلغ 
زمينه آزادي ۶50زنداني جرائم غيرعمد با بدهي كمتر از 100ميليون 

تومان فراهم شد. 
  مديركل بهزيستي استان تهران با بيان اينكه ۸2درصد كودكان كار 
و خياباني شناسايي شده اتباع هستند، گفت: در اجراي طرح ساماندهي 
كودكان كار و خيابانی مش��خص ش��د اكثر كودكان خيابانی را اتباع 

غيرمجاز تشكيل مي دهند و هيچ كدام از آنها ايراني نيازمند نيستند. 
  دادس��تان عمومي و انقلاب مركز اس��تان تهران گفت: استفاده از 
پساب هاي فاضلاب براي آبياري محصولات كشاورزي در شهر تهران 

صحت ندارد. 
  معاون اجتماعي س��ازمان انتقال خون ايران ضم��ن تأكيد بر لزوم 
تشويق جوانان و بانوان به اهداي خون گفت: امسال تا به امروز ميزان 
ذخاير به طور ميانگين در كشور به 9روز رسيده است و اميدواريم اين 

روند تاپايان سال ادامه پيدا كند. 

سجاد آذري
  گفت وگو  
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پايش محروميت هاي مناطق مختلف كشور 
با رادار محروميت زدايي

مدیرعامل یك ش�ركت دانش بنيان از تولي�د محصولي با عنوان 
رادار محروميت زدایي خبر داد كه در پایش محروميت بخش هاي 
مختلف استان ها، شهرستان ها و روس�تاهاي كشور كاربرد دارد. 
در دومين نمايش��گاه مل��ي آباديران، محصول��ي نوين با ن��ام »رادار 

محروميت زدايي« از سوی شركت دانش بنيان ژينو رونمايي شد. 
محمدسعيد قاسمي، مديرعامل ش��ركت دانش بنيان ژينو اظهار كرد: 
اين شركت دانش بنيان به طور كلي در حوزه هوش مصنوعي فعاليت 
مي كند و طيف وسيعي از خدمات را در اين زمينه ارائه مي دهد. رادار 
محروميت زدايي يكي از جديدترين محصولات ماس��ت كه به پايش و 
شناسايي دقيق مناطق محروم در سراسر كشور مي پردازد. اين سامانه با 
استفاده از پردازش تصوير و هوش مصنوعي، اطلاعات دقيقي از وضعيت 

شاخص هاي مختلف توسعه يافتگي در هر منطقه ارائه مي دهد. 
قاس��مي گفت: هدف اصلي ما توزيع عادلانه و هوش��مندانه منابع به 
مناطقي است كه بيش��ترين نياز را دارند. متأسفانه روش هاي سنتي 
توزيع اعتبارات اغلب با چالش هايي مانند تمركز نداشتن و دخالت هاي 
فردي روبه رو هستند. رادار محروميت زدايي با تكيه بر هوش مصنوعي، 
اين چالش ها را رفع مي كند و اولويت بندي دقيقي از مناطق محروم ارائه 
مي دهد.  وي تصريح كرد: رادار محروميت زدايي از تصاوير ماهواره اي و 
ساير داده هاي مكاني براي شناسايي مناطق محروم استفاده مي كند، 
سپس با تحليل ش��اخص هاي مختلف توسعه يافتگي مانند دسترسي 
به آب آش��اميدني، برق، جاده، مراكز آموزش��ي و بهداشتي و وضعيت 
اقتصادي سطح محروميت هر منطقه را به طور دقيق مشخص مي كند.  
قاسمي خاطرنش��ان كرد: بر اس��اس اطلاعات جمع آوري شده، رادار 
محروميت زدايي مناطق را اولويت بندي مي كند و آنها را در يك شبكه 
قرار مي دهد، در نهايت منابع مالي و غيرمالي به صورت هوشمندانه و بر 

اساس اولويت بندي به مناطق محروم تخصيص داده مي شود. 
مديرعامل اي��ن مجموع دانش بنيان گفت: اين س��امانه با شناس��ايي 
دقيق مناطق محروم و تخصيص هوشمندانه منابع، به رفع نابرابري ها 
و ارتقاي س��طح زندگي اقش��ار كم برخوردار كمك خواهد كرد. رادار 
محروميت زدايي ابزاري ارزشمند براي تس��ريع روند توسعه پايدار در 

كشور است. 

قنوات با »اكوفلو« جان مي گيرند
قنات ها با ط�رح نوآورانه »اكوفل�و« جاني دوب�اره مي گيرند. این 
طرح با اس�تفاده از فناوري هاي روز دنيا، ب�ه احياي قنات ها و حل 
معضلاتي مانن�د ورود فاض�لاب، ری�زش و لایروبي مي پ�ردازد. 
علي فرهمند، مديرعامل ش��ركت دانش بنيان »صدرا توس��عه كيان« 
اظهار كرد: تمركز اصلي ما در حال حاضر بر بازسازي و نوسازي خطوط 
لوله فرسوده آب، فاضلاب و گاز است كه به دليل شرايط خاص، امكان 
جابه جاي��ي و تعويض آنها وجود ن��دارد. براي اين منظ��ور، از فناوري 
نيمه روباتيك كه از به روزترين فناوري هاي دنيا محس��وب مي ش��ود، 

استفاده مي كنيم. 
وي در ادامه به طرح��ي نوآورانه به نام »قنات اكوفل��و« يا »اكوقنات« 
اشاره كرد كه در نمايشگاه آباديران رونمايي ش��ده است. اين طرح با 
هدف احياي قنات ها، اين ميراث ارزش��مند تمدن ايران و بكارگيري 
فناوري هاي جديد براي حل معضلات��ي مانند ورود فاضلاب، ريزش و 

لايروبي ارائه شده است. 
مديرعامل اين شركت دانش بنيان با تأكيد بر اهميت حمايت مسئولان 
و دست اندركاران از اين طرح خاطرنشان كرد: هدف نهايي ما از اجراي 
اين طرح، تبديل قنات ها به منبعي پايدار براي تأمين آب، ايجاد اشتغال 
در مناطق روستايي، توسعه كشاورزي و حفظ منابع آبي كشور است. 

وي در تش��ريح جزئيات طرح اكوفلو بيان كرد: در ف��از اول اين طرح، 
تمركز بر رفع مشكلات موجود قنات ها از جمله نشت آب هاي زيرزميني 
و فاضلاب، ري��زش قنات و لايروبي خواهد ب��ود. در گام هاي بعدي، به 

دنبال توسعه و احياي اين سازه هاي كهن خواهيم بود. 
فرهمند در پايان به فناوري هاي جديدي كه در اين طرح به كار گرفته 
خواهند ش��د، اش��اره كرد و گفت: از جمله اين فناوري ها مي توان به 
ويدئومتري براي بررس��ي وضعيت داخلي قنات ه��ا، روش هاي نوين 
براي جلوگيري از ريزش، لايروبي مكانيزه و همچنين سيس��تم هاي 

ايزولاسيون براي ممانعت از ورود فاضلاب اشاره كرد. 
وي گفت: ب��ا اجراي اين ط��رح اميدواريم ش��اهد احي��اي قنات ها و 

بهره مندي مجدد از اين منابع آبي ارزشمند در كشور باشيم. 

برنامه درسي دانش آموزان تغيير مي كند
مع�اون وزارت آم�وزش و پ�رورش ب�ا اش�اره ب�ه تغيي�ر 
برنام�ه درس�ي مل�ي ب�راي كاه�ش زم�ان آم�وزش دروس 
در م�دارس گف�ت: برنامه ه�اي آموزش�ي و اردوی�ي ب�راي 
كاه�ش مص�رف دخاني�ات در مي�ان نوجوان�ان اجرا مي ش�ود. 
محمدحس��ين پورثاني، معاون وزارت آموزش و پرورش درباره تغيير 
برنامه درسي ملي و كم كردن از زمان آموزش دروس در مدارس اظهار 
كرد: پيشنهاد داديم فعاليت هاي درون و بيرون مدرسه اي در ساعات 
آموزش مدارس سهم بيشتري داشته باشد.  وي افزود: يكي از مهم ترين 
مسائل اين است كه در مدارس درگير دانش هستيم و مسائل پرورشي 
كمرنگ اس��ت. اختصاص زمان به برنامه هاي پرورش��ي بس��يار مهم 
است، بنابراين بايد برنامه درسي ملي را تغيير دهيم تا ساعت فعاليت 
دانش آموزان در م��دارس در قالب برنامه هاي تربيت بدني، پرورش��ي 
و اردويي افزايش يابد. اكنون در مدارس فقط دانش منتقل مي ش��ود 
و فعاليت و كنشگري دانش  آموزان كمرنگ اس��ت.  معاون پرورشي و 
فرهنگي وزارت آم��وزش و پرورش ادامه داد: پيش��نهاد كاهش زمان 
آموزش دروس براي تمام دوره هاي تحصيلي اس��ت و اين موضوع در 
سند تحول پرورشي كه در س��تاد تعليم و تربيت شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي تصويب شده، آمده اس��ت، بنابراين قطعاً برنامه درسي ملي 

مدارس تغيير خواهد كرد. 
پورثاني با اشاره به اينكه دانش آموزان بايد در مدارس كنشگري داشته 
باش��ند، ادامه داد: 50هزار گروه دانش آم��وزي در قالب »طرح جت« 
تشكيل شده است كه به كنش��گري مي پردازند، همچنين 770هزار 
ش��وراي دانش آموزي در مدارس داريم، رئيس ش��وراي دانش آموزي 
عضو شوراي مدرسه است و طرحي براي ارتقاي شوراهاي دانش آموزي 
تدوين ش��ده اس��ت تا دانش آموزان بتوانند در مدارس اثرگذار بوده و 
كنشگري داشته باشند.  معاون پرورش��ي و فرهنگي وزارت آموزش و 
پرورش در ادامه درباره مصرف دخانيات در ميان نوجوانان اظهار كرد: 
آمار مصرف دخانيات نوجوانان در طرح نماد بررسي شده است و روي 
اين موضوع كار مي شود. اقدامات آموزشي و اردويي براي كاهش مصرف 

دخانيات در ميان نوجوانان انجام شده است. 
پورثاني اف��زود: در قالب طرح امي��د دانش آموزان در اردوها ش��ركت 
مي كنند كه آموزش پيشگيري از آس��يب ها به آنها ارائه مي شود. هم  
اكنون اقدامات لازم انجام شده است اما اينكه بگوييم موفق بوده ايم يا 
خير، شواهد نشان مي دهد به طور كامل موفق نبوده ايم و در اين مسير 
تمام دس��تگاه ها بايد كمك كنند تا مصرف دخانيات ميان نوجوانان و 

دختران به حداقل برسد.

»5سالگي«
بهترين زمان درمان تنبلي چشم

مدیركل پيش�گيري از معلوليت ه�ا و تلفيق اجتماعي س�ازمان 
بهزیستي كش�ور از غربالگري بينایي بيش از 3/5ميليون كودك 
س�ه تا ش�ش س�اله طي س�ال گذش�ته خبر داد و گف�ت: تمامی 
كودكان نيازمند مبت�لا به اختلالات بينایي ب�راي تأمين عينك و 
انجام عم�ل جراحي مورد حمایت مالي س�ازمان ق�رار گرفته اند. 
افروز صفاري فرد، مديركل پيشگيري از معلوليت ها و تلفيق اجتماعي 
سازمان بهزيستي كشور با اش��اره به اجراي طرح غربالگري بينايي يا 
آمبيليوپي كودكان سه تا شش ساله از سال1375 تاكنون اظهار كرد: 
تنبلي چشم با تشخيص بموقع قابل درمان است، در حالي كه اگر بموقع 
تشخيص و درمان نش��ود، فرد را از يك يا هر دو چشم بسيار كم بينا و 
نابينا خواهد كرد. چشمان بعضي از كودكان با آنكه سالم و طبيعي به 
نظر مي رسند اما از سلامتي و ديد كافي برخوردار نيستند، از همين رو 
طرح غربالگري بينايي كودكان از دهه70 از سوي سازمان بهزيستي 

به اجرا درآمد. 
صفاري فرد ادامه داد: نتيجه تكامل دس��تگاه بينايي در اين دوران، ديد 
واضح و كامل اس��ت. در اين مدت، به خصوص در سه سال اول زندگي، 
هر عاملي كه باعث اشكال ديد در يك يا هر دو چشم كودك شود، رشد 
و تكامل دستگاه بينايي را مختل مي كند و در نتيجه باعث كاهش ميزان 
بينايي كودك مي شود. به عبارتي ديگر امكان دارد چشمي كه از نظر ظاهر 
كاملًا طبيعي است از بينايي كامل و طبيعي برخوردار نباشد. در صورتي 
كه اشكال ديد كودك، قبل از پنج س��الگي تشخيص داده شود و تحت 
درمان قرار گيرد، حتي اگر چشم در اين مدت تنبل شده باشد، با درمان 
بموقع، بينايي كامل به دس��ت مي آيد. بهترين سن براي درمان تنبلي 
چشم زير پنج سالگي اس��ت. هر چه درمان چشم تنبل بيشتر به تأخير 
بيفتد، احتمال به دست آوردن بينايي كامل كمتر مي شود، به طوري كه 

پس از هفت تا 10سالگي، درمان تأثيري در بينايي نخواهد داشت. 
مدي��ركل پيش��گيري از معلوليت ه��ا و تلفي��ق اجتماعي س��ازمان 
بهزيستي كشور خاطرنشان كرد: برنامه پيشگيري از تنبلي چشم طي 
سال1۴02 در تمامی مناطق شهري و روستايي و عشايرنشين اجرا شد 
و 3ميليون و515هزارو700 كودك سه تا شش س��اله در برنامه مورد 

غربال قرار گرفتند، اين رقم معادل ۸5درصد گروه هدف است. 
به گفت��ه وي، از تعداد مذك��ور، 70هزارو795كودك مبت��لا به انواع 
اختلالات بينايي تشخيص داده ش��دند كه 1۶هزارو۶1كودك، مبتلا 
به آمبيليوپي )تنبلي چش��م( بوده اند كه براي مداخلات درماني مورد 

پيگيري قرار گرفتند. 
مديركل پيشگيري از معلوليت ها و تلفيق اجتماعي سازمان بهزيستي 
كشور با اشاره به اينكه بعد از شناسايي اين كودكان، اقدامات درماني آنها 
آغاز و به پزشك متخصص ارجاع شدند، تأكيد كرد: پيگيري وضعيت 

كودكان مبتلا به آمبيليوپي تا 10سالگي كودك ادامه دارد. 
صفاري فرد خاطرنشان كرد: تمامی كودكان نيازمند مبتلا به اختلالات 
بينايي براي تأمي��ن عينك و انجام عمل جراحي م��ورد حمايت مالي 
س��ازمان قرار گرفته اند، به طوري كه براي 7هزارو200كودك عينك 
تأمين و ب��ه 110كودك كمك هزينه جراحي پرداخت ش��ده اس��ت. 
پيش بيني مي ش��ود امس��ال نيز ۸5درصد كودكان گروه هدف تحت 
پوشش برنامه قرار گيرند.  وي در خصوص ميزان پرداخت كمك هزينه 
عينك و اعمال جراحي مربوط يادآور ش��د: كمك هزينه خريد عينك 
طبق دستورالعمل حمايت هاي مالي سازمان بهزيستي در اين زمينه 
براي يك بار در س��ال حدود 500هزار تومان و در خصوص جراحي تا 

10ميليون تومان است. 

۲۰ درصد مساحت شهرهاي كشور  بافت فرسوده است
رئيس هيئت مدیره شركت بازآفریني شهري ایران گفت: 

۲۰ درصد مساحت شهرهاي كشور بافت فرسوده است. 
ميلاد اميني، عضو هيئت مديره شركت بازآفريني شهري ايران 
گفت: محروميت زدايي و عدالت گستري در خصوص بافت هاي 

فرسوده در قوانين بالادستي وجود دارد. 
اميني افزود: بافت فرسوده 20 درصد از مساحت سطح شهرها و 
30 درصد از جمعيت كشور معادل 1۶7هزارهكتار و 25 ميليون 
نفر را شامل و در سه بخش بافت هاي فرسوده، بافت هاي تاريخي 

و سكونتگاه هاي غيررسمي تقسيم بندي مي شود. 

رئيس هيئت مديره شركت بازآفريني شهري ايران تصريح كرد: 
از اين ميان ۴۶ درصد از اين سطح كه ش��امل 10 ميليون نفر را 
دربرمي گيرد، در شرايط بحراني قرار دارد و بايد به سرعت مورد 

بازآفريني قرار گيرد. 
وي اظهار كرد: ظرفيت هاي خوبي در قانون اساسي براي شوراي 
عالي استان ها ديده شده كه اصل100 قانون اساسي مهم ترين 
اين اصول است. در بند5 قانون ش��وراها نيز همين مسئوليت ها 
براي شوراها ديده است.  اميني تصريح كرد: ظرفيت هاي شورا در 
بخش بازآفريني شهري و نوسازي بافت هاي فرسوده زياد است و 

دولت به تنهايي توان بازآفريني شهري را ندارد، بنابراين همكاري 
مديريت شهري بسيار راهگشاست.  رئيس هيئت مديره شركت 
بازآفريني ش��هري ايران افزود: ش��هرداري ها به عنوان شركاي 
راهبردي دولت و وزارت راه و شهرس��ازي ش��ناخته مي شوند و 
شوراها س��فيران بازآفريني شهري محس��وب مي شوند.  اميني 
اضافه كرد: اميدواريم با تدبير رياس��ت و هم��كاري نمايندگان 
شوراي عالي استان ها آغازگر راهي پرخيروبركت براي شهرهاي 
ايران باشيم و بتوانيم با همكاري هم بافت هاي فرسوده كشور را تا 

حد خوبي بازسازي و بهسازي كنيم. 


